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Geachte mevrouw Schippers, beste Edith,

Op dit moment buigt u zich als informateur over het nieuw te vormen kabinet en haar beleid. Het
aanstaande kabinet staat voor een aantal belangrijke uitdagingen met betrekking tot de zorg zoals een
toename van het aantal (chronisch) zieken, technologische innovaties, de komst van nieuwe (dure)
innovatieve medicijnen, de vraag naar meer preventie en mogelijkheden van big data. Tegelijkertijd is
er de noodzaak om de zorguitgaven te beheersen. Belangrijke ontwikkelingen voor kankerpatiënten en
daarmee ook voor KWF Kankerbestrijding.

Het aantal mensen dat jaarlijks de diagnose kanker krijgt stijgt door de ouder wordende Nederlandse
bevolking van ioo.ooo nu naarl23.000 in 2020. Op dit moment overlijden nog meer dan 44.000

mensen per jaar aan kanker. Dit maakt deze ziekte tot doodsoorzaak nummer i in Nederland.

Om in de komende kabinetsperiode echt een verschil te maken op het gebied van kankerbestrijding
geeft KWF een nieuw kabinet graag de volgende prioriteiten als nadrukkelijke suggesties mee.

van (dure) innovatieve medicijnen
De toegankelijkheid van medicijnen staat onder druk. Door een stijgende levensverwachting neemt
het aantal kankerpatiënten toe. Tegelijkertijd zien we dat de prijzen van medicijnen stijgen en drukken
op de zorguitgaven. Als deze trend zich voortzet kunnen toekomstige patiënten niet meer de
medicijnen krijgen die zij nodig hebben. In uw rol als Ministervan Volksgezondheid heeft u mooie
stappen gezet door een nieuwe geneesmiddelenvisie te ontwikkelen en het probleem Europees te
agenderen. Wij dringen er bij een nieuw kabinet op aan om hierop doorte pakken op de volgende
wijze:

• Neem een regierol om de breed gedragen wil vanuit het veld voor goede toegankelijkheid van
geneesmiddelen te borgen en de grote hoeveelheid initiatieven hiertoe te bundelen en te
versterken.

• Maak harde afspraken binnen zorgakkoorden met de farmaceutische bedrijven en het zorgveld
over zaken als transparantie van prijsopbouw, gezamenlijke inkoop, gepast gebruik en
innovatie; €
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Moderniseer het registratiesysteem door bijvoorbeeld het verminderen van de
administratielast en door het wegnemen van overlap in vereisten voor registratie en
vergoeding, op nationaal en waar mogelijk ook internationaal niveau. Het aansturen op één
centrale registratie in de toekomst zou daarbij enorm helpen.

JsJngpgondesarnenleving:deRookvrijCeneratie
Bijna 20 procent van alle nieuwe gevallen van kankeren liefst 30 procent van de sterftegevallen aan
kanker zijn gerelateerd aan roken. Roken is hiermee met afstand de belangrijkste vermijdbare oorzaak
van kanker en voor KWF daarmee een belangrijke prioriteit. Om het aantal rokers terug te dringen
vinden wij het belangrijk dat stoppers goed ondersteund worden wanneerzij willen stoppen. Maar
zeker zo belangrijk vinden wij het om de instroom van nieuwe rokers te beperken. Om die reden zetten
wij samen met onze partners van de Alliantie Nederland Rookvrij in op een Rookvrije Generati&. Een
samenleving waarin opgroeiende kinderen worden beschermd tegen tabaksrook en de verleiding om
te gaan roken. Investeren in de Rookvrije Generatie levert niet alleen een gezondere samenleving op,
maar zal (op de korte en middellange termijn) ook zorgkosten besparen.1

Het maatschappelijk draagvlak voor de Rookvrije Generatie is groot (79% in juli 2016).

Er hebben zich dan ook tal van partijen aangesloten. Dit is hét moment voor een volgend kabinet om
de handschoen op te pakken en samen met ons ten behoeve van een Rookvrije Generatie:

• Het roken onderjongeren te ontmoedigen door het roken minder aantrekkelijk te maken. Een
nieuw kabinet kan hieraan bijdragen door het terugdringen van de marketingmogelijkheden
voor de industrie of het verhogen van de prijzen van sigaretten en shag.

• Blijvend aandacht te vragen voor de schadelijke gevolgen van roken. Nederland ligt opdat
gebied nog steeds achter bij andere westerse landen.

3Kwaliteit van leven voor (x-jpatiënten met en na kanker
Gelukkig overleven ook steeds meer mensen de ziekte dankzij vroegdiagnostiek en nieuwe medische
behandelingen. Het is daarom van belang dat een goede kwaliteit van leven met én na kanker voor
(ex-)kankerpatiënten is gegarandeerd. KWF pleit ervoor om de kankerzorg integraal te benaderen in
de toekomst. Van preventie tot diagnose tot aan het moment van genezing of de palliatieve fase. De
schotten tussen cure en care maken financiering onbedoeld gecompliceerd voor zorgvrager en
zorgverlener wat de toegang tot de zorg beperkt en minder effectief maakt.

Met de borging van bovenstaande punten kan een volgend kabinet een essentiële bijdrage leveren aan
de bestrijding van kanker. KWF helpt graag mee om een nieuw kabinet hierin te ondersteunen. Voor
nu wensen wij u veel succes bij het uitvoeren van uw opdracht.

Met vriendelijke groet,

‘-Lr
drs. MichelT. Rudolphie, MBA
algemeen directeur/bestuurder

c.c: mr. S. van Haersma Buma
de heer j.F. Klaver
drs. A. Pechtold
drs. M. Rutte

1 Technische werkgroep Beheersinstrumentarium Zorguitgaven. Zorgen voor gezonde groei. 2017
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De heer drs. M.T. Rudolphie MBA
Postbus 75508
1O7OAM AMSTERDAM

Kenmerk: 201700746

Den Haag, 11 mei 2017

Geachte heer Rudolphie,

Dank voor de brief die ik van u mocht ontvangen.

In het kader van mijn werkzaamheden ontvang ik een grote hoeveelheid brieven, nota’s en

verzoeken.

Ik vertrouw erop dat u zult begrijpen dat het voor mij niet mogelijk is om daarop inhoudelijk te

reageren.

Hoogachtend

Informateur Postbus 20018, 2500 EA DEN HAAG
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Aan de informateur mw. Drs. E.I, Schippers
Postbus 20018, 2500 EA Den Haag.

Aan de fractievoorzitters Tweede Kamer.

BOZ.BF
Geachte mw. Schippers, Rotterdam, 9 mei 2017.

Samen met de vertegenwoordigers van de politieke partijen uit de Tweede Kamer staat u
voor de uitdagende opdracht om op basis van de uitslag van de Tweede
Kamerverkiezingen van 15 maart 2017 een nieuw Regeerakkoord op te stellen.
De in de Branche Organisatie Zeehavens (BOZ) samenwerkende Nederlandse zeehavens
van Amsterdam, Groningen, Moerdijk, Rotterdam en Zeeland menen dat een
toekomstgericht regeerakkoord een samenhangend pakket aan voorstellen dient te
bevatten, dat bijdraagt aan economisch herstel, werkgelegenheid en verduurzaming.
De Nederlandse zeehavengebieden kunnen hier een betekenisvolle bijdrage aan leveren,
gelet op het actuele en het toekomstgerichte belang van de Nederlandse zeehavens.

- Het actuele belang van de Nederlandse zeehavens bestaat uit onze bijdrage aan
de nationale economie. In 2015 hebben de Nederlandse zeehavens een
goederenoverslag verzorgt van 594 mln ton. Dit volume heeft een totaal
toegevoegde waarde opgeleverd van 38.3 mld euro en een totale
werkgelegenheid van 336.130 banen. Het vitale belang van de zeehavens blijkt
ook uit het feit dat de helft van de private investeringen in Nederland plaatsvinden
in de Nederlandse zeehavengebieden, zijnde 7.6 van 15 mld euro.
- Het toekomstgerichte belang van de Nederlandse zeehavens wordt bepaald door
de unieke concentratie van industrie, energie en transport in de
zeehavengebieden. Al deze sectoren staan voor omvangrijke uitdagingen op de
terreinen van innovatie en verduurzaming.

Het havenbedrijfsleven en de zeehavenbeheerders zijn vergaand in staat de benodigde
investeringen voor het innoveren, verduurzamen en verder ontwikkelen van de
havencomplexen te financiëren. Maar de publieke baten van een florerende haven
economie in termen van toegevoegde waarde en werkgelegenheid rechtvaardigen een
gericht Rijksbeleid voor het behouden en versterken van onze concurrentiekracht en het
verbeteren van het investerings- en vestigingsklimaat.

Branche Organisatie Zeehavens
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Een gericht structuurversterkend beleid van het Rijk voor de Nederlandse zeehavens
draagt tevens bij aan een gelijk speelveld, waar wij nu een positie-verlies van
ordegrootte 500 mln euro per jaar ervaren met de zeehavens in onze buurlanden.

Gelet op kracht en kansen van de Nederlandse zeehavens bepleit de BOZ om tegen deze
achtergrond in het Regeerakkoord op te nemen dat het Rijk een structuurversterkend
fonds gaat opzetten om de positie en de structuur van de Nederlandse zeehavens te
versterken van vergelijkbare ordegrootte van circa 500 mln euro per jaar.
Voor het Havenstructuurfonds kan het Rijk de benodigde middelen vrijmaken uit de
begrotingsposten voor onder meer MIRT, SDE, innovatie, energie en klimaatbeleid.
Door de inzet van deze middelen te binden aan co-financiering kan hierdoor een
omvangrijke investering in innovatieve, toekomstgerichte en structuurversterkende
projecten mee worden gerealiseerd. Uit de op 10 december 2015 door IenM gepubliceerd
onderzoeken blijkt dat co-financiering leidt tot een multiplier van investeringen door het
havenbedrijfsieven en havenbeheerders met een factor 1.8.
Een Havenstructuurfonds stelt ons in staat om toekomstgerichte projecten mogelijk te
maken en versneld uit te voeren, zoals in het kader van de energietransitie (benutting
restwarmte, C02-afvang, -benutting en —opslag, duurzame energieproductie, smart
grid), innovaties op het gebied van biobased en circulaire economie, het verduurzamen
van transport (LNG voor zeeschepen en binnenvaart), pilots voor autonoom transport,
het voeren van modal shift beleid ten gunste van binnenvaart en spoorvervoer, het
digitaliseren van logistieke processen en havenservices, het tijdig oplossen van urgente
knelpunten en projecten op basis van de MIRT-corridor-onderzoeken en de recente
NMCA-studies.
Het Havenstructuurfonds kan als afsprakenkader tussen het Rijk en de BOZ worden
opgenomen in het Werkprogramma Zeehavens, waarmee tevens een gezamenlijke
uitvoering en een periodieke rapportage aan de Tweede Kamer is zekergesteld.

Vanzelfsprekend zijn wij bereid ons voorstel toe te lichten en met de betrokken
departementen nader uit te werken.
BOZ meent dat een gericht overheidsbeleid voor de Nederlandse zeehavens ons in staat
stelt om onze concurrentiepositie te versterken en een toekomstgericht vestigings- en
investeringsklimaat tot stand brengen, dat bijdraagt aan het veiligstellen en verbeteren
van het belang van de haveneconomie in termen van meerwaarde en werkgelegenheid,
innovatie en duurzaamheid.

Hoogachtend,

Jaap Jelle Feenstra
Algemeen secretaris BOZ

T 010-252 1325
E jj.feenstra@portofrotterdam.com
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Port of Rotterdam
pia Branche Organisaties Zeehavens
De heeri.J. Feenstra
Postbus 6622
3002 AP ROTTERDAM

Kenmerk: 201700748

Den Haag, 11 mei 2017

Geachte heer Feenstra,

Dank voor de brief die ik van ii mocht ontvangen.

In het kader van mijn werkzaamheden ontvang ik een grote hoeveelheid brieven, nota’s en

verzoeken.

Ik vertrouw erop dat u zult begrijpen dat het voor mij niet mogelijk is om daarop inhoudelijk te

reageren.

Informateur, Postbus 20018, 2500 EA DEN HAAG
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DutchCulture
centre for international
cooperation

.20/9Z,7j

Tweede Kamer Datum Bezoekadres
8mei2017 Herengracht 474T.a.v. de nformateur 1017 CA Amsterdam

Postbus 20018
EA Postadresen aag

P0 Box 15648
1001 NC Amsterdam

Contact
t (020) 61 64 225
f(020)61 28152
e office@DutchCulture.nl
w wNw,DutchCulture fl1

Kamer van Koophandel
54572320

Aan de informateur, aan de onderhandelaars,

Een kwalitatief sterke kunstwereld is cruciaal voor een Creatief en innovatief
imago van Nederland in het buitenland. Met zon land is het prettig samenwer
ken en zaken doen. Daarbij verbindt kunst en cultuur mensen met elkaar. Niet
alleen nationaal, ook internationaal. In tijden van toenemende spanningen is het
onmisbaar om de wederzijdse nieuwsgierigheid en herkenning tussen mensen
te behouden en te koesteren. Een gezond internationaal Cultuurbeleid S daarom
van groot belang voor Nederland en moet breed worden gedragen in het vol
gende kabinet.

Iconen, Jheronimus Bosch en Dutch Design

Wie zorgen voor het creatieve en innovatieve imago van Nederland, wie zijn
onze visitekaartjes? De eerste tien in de NRC Cultuur Top 100 (2016) van Ne
derlandse boegbeelden in het buitenland geven al een aardig beeld: Ivo van
Hove, Rem Koolhaas, Marlene Dumas, Rijksmuseum, Irma Boom, Anton Cor
bijn, Jaap van Zweden, Tiësto, Hella Jongerius en het Koninklijk Concertge
bouworkest. Het is nog maar een kleine greep uit een rijkgeschakeerd palet van
kunstenaars en instellingen waar het buitenland jaloers op is. In het buitenland
ziet men Nederland als een van de belangrijkste spelers op cultureel gebied en
de creatieve industrie, een land van tradities én innovatie. Als een culturele
vrijhaven. waar invloeden van over de hele wereld bijeenkomen. Zulke internati
onale iconen krijgen we dan ook niet zomaar, daar is een cultuurklimaat voor
nodig waarin talenten kunnen uitgroeien en kansen krijgen.

Ondersteunend beleid is ook nodig om internationale bezoekers en professio
nals in ons eigen land kennis te laten maken met onze creatieve en innovatieve
culturele sector. Neem het uitermate succesvolle Jheronimus Boschjaar van het
Noord-Brabants Museum; neem de tentoonstelling Alma Tadema van het Fries
Museum die nu doorreist naar Wenen en Londen, neem de Dutch Design
Week in Eindhoven, Regio’s in Nederland hebben steeds meer behoefte aan
een sterke eigen creatieve sector om zich op de kaart te zetten, om een groot
publiek te bereiken en om werkgelegenheid te creëren. De culturele instellingen
spelen daar een belangrijke rol in. Juist zij redden het niet zonder internationale
samenwerking en een daarvoor gunstig beleid.
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DutchCulture
centre for international
cooperation

Culturele diplomatie

In het buitenland kijkt men met veel belangstelling naar het Nederlandse model
van internationale culturele samenwerking. Nederland kiest voor wederkerig
heid en lange termijnrelaties, Nederland kiest voor een gemeenschappelijke
agenda van cultuur en diplomatie. Daardoor kan de gehele Nederlandse cultu
rele sector maximaal profiteren van internationale contacten en samenwerking.
Zo’n beleid vereist wel continuïteit en de inzet van meerdere departementen,
niet alleen van Onderwijs, Cultureel en Wetenschap, ook van Buitenlandse Za
ken en Economische Zaken. Uit de meeste recente Buitengaats, waarin Dutch
Culture al meer dan vijftien jaar gegevens over de Nederlandse cultuurexport
verzamelt, blijkt dat de export van Nederlandse kunstenaars en culturele instel
lingen binnen Europa in de afgelopen vier jaar is afgenomen. Naar andere lan
den van de wereld neemt de cultuurexport toe. Juist in die landen (denk aan
China, Brazilië en Indonesië) is het moeilijk om zonder hulp van de Nederlandse
overheid toegang te krijgen op het juist niveau.

De culturele sector speelt een belangrijke rol in de Nederlandse economie: ze
bedraagt 2,25% van het bbp, het cultuurtoerisme vormt 5,4% van het bbp. Het
aandeel in de totale werkgelegenheid bedraagt 3,9%. Een divers cultuuraanbod
van hoog niveau maakt Nederland bovendien aantrekkelijk voor buitenlandse
bedrijven en werknemers.

Op 18 maart richtte de voorzitter van de Raad voor Cultuur Marijke van Hees
zich al tot het nieuwe kabinet: Het is veel meer dan economie en geld. Het is
een binding van mensen, met emoties en waarden die je op allerlei manieren
kunt uitdrukken. Het is van alle eeuwen. Het is belangrijk om te realiseren dat
het geen hobby is van deze tijd.” Dat is de spijker op z’n kop. Het is ook belang
rijk te beseffen dat onze nationale kunst en cultuur niet zonder een toegewijd
internationaal beleid kan en dat Nederland in haar internationale betrekkingen
baat heeft bij een sterk cultuurbeleid. Wij vragen het nieuwe kabinet daarvoor
in te staan.

Hoogachtend

Dutch Iture
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Dutch Culture
Centre for International Cooperation
De heer A. Brok
Postbus 15648
1001 NC AMSTERDAM

Kenmerk: 201700750

Den Haag, 11 mei 2017

Geachte heer Brok,

Dank voor de brief die ik van u mocht ontvangen.

In het kader van mijn werkzaamheden ontvang ik een grote hoeveelheid brieven, nota’s en
verzoeken.

Ik vertrouw erop dat u zult begrijpen dat het voor mij niet mogelijk is om daarop inhoudelijk te
reageren.

H ogachtend,

informateur, Postbus 20018. 2500 EA DEN HAAG
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Rijksakademie
beeldende
kunsten

ao/?cc9r/

Mevrouw drs. E.l. Schippers,

Informateur

pia Tweede Kamer

Postbus 20018

2500 EA ‘s-Gravenhage

Amsterdam, 9 mei 2017

Betreft: publieke middelen&cultuurbeleid

Geachte mevrouw Schippers,

Graag richt ik mij kort tot u als informateur:

- Tijdens het kabinet Rutte 1 is stevig bezuinigd op cultuur, vooral op het hedendaagse in de

kunsten.

- Woordvoerders cultuur in de Kamercommissie wisselen frequent; er is weinig politiek geheugen.
- Pragmatisme bij de advisering van de Raad voor Cultuur voor 2017-2020 heeft geprevaleerd op

visie.

- ‘De regio’ contra ‘de Randstad’ is belangrijk stuurmiddel geworden bij de toekenning van publieke

gelden.

De Rijksakademie van beeldende kunsten in Amsterdam is in dit verband een interessante casus.
Bij wet opgericht in 1870 is de Rijksakademie eind 1999 verzelfstandigd. Vanaf dat moment maakt

de voormalige rijksdienst deel uit van de Culturele Basisinfrastructuur.

De cultuurbezuinigingsronde tijdens het kabinet Rutte 1 betekende voor de Rijksakademie een

korting van 50%.

Geholpen door de wereldwijde reputatie en internationale positie is het gelukt de eigen inkomsten

flink te verhogen. Én er heeft een personele reorganisatie plaatsgevonden waarbij de helft van de
medewerkers gedwongen zijn ontslagen. In 2016 heeft de Rijksakademie de oorkonde van de
Internationale Vereniging van Kunstcritici gekregen vanwege het — dwars door bezuinigingen heen —

behouden van het hoge niveau, internationale positie en haar voortdurende aantrekkingskracht voor

‘emerging’ beeldend kunstenaars wereldwijd op het hoogste niveau.

Sarphatistraat 470 T +31 (0)20 5270300
NL-1018 GW Amsterdam F +31 (0)20 5270301

info jrijksakademie fl1
bankrekening 13185

1
viwwriiksakademie.nI

KvK 34123218
BAN: NL50lNGB0000013185

BIC: NGBNL2A
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jksakademe

kunsten

In 2016 is opnieuw een bezuiniging opgelegd, nu met 20%. Zoals uit stukken die boven tafel komen in

de lopende bezwaarprocedure blijkt, is deze nieuwe bezuiniging vooral ingegeven door het één op

één loslaten van een rekenkundige formule op basis van de regionale spreidingsgedachte.

Het kan niet de bedoeling zijn dat een instituut op dit niveau met een geschiedenis waarin

Nederlandse kopstukken zoals Breitner, Sluyters, Mondriaan, Toorop, Derkinderen, Constant, Appel

en vele anderen, onderuit gaat op ‘de regio’ contra ‘de Randstad’.

Te uwer informatie stuur ik u bijgaand de brief van de Raad van Toezicht op de Rijksakademie aan de

rvlinister van OCW.

Hier noem ik het risico van de waan van de dag. Als directeur van een internationaal gerenommeerd

Nederlands nationaal Instituut dat in 2020 het 150-jarig jubileum onder internationaal applaus zou

kunnen beleven, ben ik een passant. Cultuur, geschiedenis, erfgoed, onderzoek, innovatie, vrije

ruimte en al die onderwerpen die niet één op één om te zetten zijn in een verdienmodel, maar wél

bepalend zijn voor de kwaliteit van een samenleving, dienen gekoesterd te worden. Ik doe een

beroep op uw wijsheid en verantwoordelijkheid en vraag u hedendaagse cultuur en vrije ruimte deel

uit te laten maken van onze toekomst.

Vanzelfsprekend bent u welkom op de Rijksakademie en ben ik te allen tijde bereid toelichting of

achtergrojd-iflfoçmatie te geven.

.Rrtelijke groet,

Brief aan Minister OCW van kant van Raad van Toezicht Rijksakademie

2
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Rijksakademie
beeldende
kunsten
Ko rie

Aan de Minister van Onderwijs, Cultuur en Wetenschap
Mevrouw dr. M. Bussernaker, Minister
Ministerie van OCW

Postbus 16375

2500 Bi s-Gravenhage

Amsterdam, 6 april 2017

Geachte Minister,

In vervolg op onze brief van 4 augustus 2016 bieden wij u als Raad van Toezicht op de Rijksakademie
hierbij het door de directie (bestuur) opgestelde bestuursverslag over 2016 aan. We hebben het
verslag besproken en goedgekeurd. Conform de afspraken zijn bestuursverslag en jaarrekening
inmiddels digitaal ingediend bij het Ministerie van OCW.

Bestuursverslag en jaarrekening 2016 zijn de afronding van een voor de Rijksakademie turbulente
kunstenplanperiode 2013-2016. Een periode waarin de Rijksakademie als voormalige rijksdienst en
nationaal instituut open en pro-actief heeft geanticipeerd op het veranderend subsidieklimaat:

niet hulp van de door u aangestelde kwartiermakers is voluit gewerkt aan de door u gewenste
fusie/samenwerking met De Ateliers; een gemiste kans - zoals destijds aan u gerapporteerd
door de kwartiermaker - dat dit traject in oktober 2013 door De Ateliers is stilgelegd.
met hulp van de door u aangestelde kwartiermakers is een oplossing gevonden voor het
‘gebouwenarrangement’ tussen de rijksgebouwendienst en de voormalige rijksdienst de
Rijksakademie van beeldende kunsten. Met steun van de Vrienden van de Rijksakademie, het
ministerie van OCW, de Gemeente Amsterdam en het Ministerie van Financiën is het gebouw
eind 2013 overgedragen aan de Stichting Rijksakademie.

op instignatie van uw Ministerie heeft de Rijksakademie - na hier 200 jaar verantwoordelijk
voor te zijn geweest - de Prix de Rome beeldende kunst en architectuur per 2012 aan het
Mondriaan Fonds overgedragen.

de over 2013-2016 opgelegde bezuinigingstaakstelling van 50% is door een forse personele
reorganisatie met gedwongen ontslagen enerzijds en toegenomen ondernemerschap
anderzijds geïmplementeerd.

Sarphatistrat 470 T +31 (0)20 52703C0
NL-1018 GW Arrsterdam F +31 (0)20 5270301

inforijksaademie.ni -

bankeken!ng 13.85
1 wwwr’)ksa.adere9l

)vK 34L23218
IBAN: NL501NG30000013185
BIG: NGBNL2A
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Rijks ....kadernie
bee de
kunsten

Het is de Rijksakademie gelukt in deze bizarre periode haar internationale reputatie en positie in het
kunstenveld vast te houden en op onderdelen zelfs te versterken, inhoudelijk verdere vernieuwende
stappen te zetten en de blik naar voren te houden. De in 2016 aan de Rijksakademie uitgereikte
Oorkonde van de Internationale Vereniging van Kunstcritici (AICA) is een prachtige bevestiging vanuit
het professionele veld.

Wij hebben respect voor het doorzettingsvermogen en de steeds hernieuwde opbouwende en
toekomstgerichte insteek van directie en medewerkers en zijn trots op de voortdurende
betrokkenheid van kunstenaars, internationaal netwerk, vrienden en sponsoren van de
Rijksakademie.

Het bestuursverslag raakt ook aan de komende kunstenplanperiode. Het advies van de Raad voor
Cultuur om de Rijksakademie opnieuw te korten en uw daaropvolgende beschikking zijn reden
geweest onze zorgen met u te delen in onze augustus-brief.

Zoals u bekend loopt er op dit moment tegen het advies en de daaruit voortvloeiende beschikking
een bezwaarprocedure. Wij hopen zeer dat de bijdrage aan rijksgelden voor de Rijksakademie
gerepareerd wordt tot tenminste het niveau van de afgelopen cultuurplanperiode en de nieuwe
bezuinigingen - die kwalitatief geen grond hebben - vervallen. Uw aandacht voor de Rijksakademie,
waar een rijke historie (erfgoed) samenkomt met een internationale reputatie als broedplaats van
voortdurende vernieuwing in het hedendaagse kunstenveld, is onverminderd nodig.

Vanzelfsprekend tot verder gesprek en toelichting bereid, met vriendelijke groet,
namens de Raad van Toezicht op de Rijksakademie,

(
drs. Chris P. Buijinl

VOOrzitter

cc. mevrouw drs. M.A. van Hees, voorzitter Raad voor Cultuur

Bijlage: bestuursverslag 2016 / Rijksakademie
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Rijksakademie van Beeldende Kunsten
Mevrouw E. van Odijk
Sarphatistraat 470
1018 GW AMSTERDAM

Kenmerk: 201700752

Den Haag, 11 mei 2017

Geachte mevrouw Van Odijk,

Dank voor de brief die ik van u mocht ontvangen.

In het kader van mijn werkzaamheden ontvang ik een grote hoeveelheid brieven, nota’s en
verzoeken.

Ik vertrouw erop dat u zult begrijpen dat het voor mij niet mogelijk is om daarop inhoudelijk te
reageren.

Hoogachtend,

D4rs

Informateur, Postbus 20018, 2500 EA DEN HAAG
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1 MEI217
Doorkiesnummer
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Geachte mevrouw Schippers,

De plaatselijke woonstichting Patrimonium en de huurdersvereniging De Buit doen een oproep om
de verhuurdersheffing te schrappen in het Regeerakkoord.
Voor de continuïteit van de sociale woningbouw is het van belang dat corporaties over voldoende
geld beschikken om te kunnen investeren.
Wij ondersteunen het pleidooi van de woonstichting en de huurdersvereniging om de
verhuurdersheffing af te schaffen. Hun brief doen wij u bijgaand ter kennisname toekomen.

Hoogachtend,

Burgemeester en
namens dezen,

drs. T.B. Juk, adj.

Kopie aan:

Gemeentehuis
Singel 9
8321 GT Urk

Postadres Telefoon Fax E-mail Website
Postbus 77 0527-689868 0527-689898 gemeente@urk.nl www.urk.nI
8320AB Urk

Verhuurdersheffing
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Aan: Het coUege van B&W
CC: De gemeenteraad van Urk
Singel 9
8321GT Urk

Urk, 24-1-2017

Betreft: Oproep om verhuurderheffing te schrappen in het Regeerakkoord

Geachte leden van de Gemeenteraad,

De mogelijkheden binnen de gemeente Urk om te investeren in de bouw van nieuwe sociale

huurwoningen, te investeren in energiebesparende renovaties van huurwoningen én gelijktijdig

de huren te matigen van huurders in de sociale sector worden ernstig beperkt door het

voortbestaan van de verhuurderheffing. De formatie van een nieuw kabinet en het opstellen van

een nieuw regeerakkoord is een uitgelezen kans om deze heffing ter discussie te stellen.

Afschaffing van de verhuurderheffing vergroot de lokale beleidsvrijheid op het terrein wonen

aanzienlijk en maakt het mogelijk om veel meer van de ambities en wensen te realiseren in het

belang van de huurders en woningzoekenden in Urk. Wij vragen de gemeenteraad hier stelling in

te nemen en het College van B&W te verzoeken een brief met een pleidooi voor afschaffing van

de verhuurderheffing te richten aan de (komende) kabinetsformateur.

De verhuurderheffing is in 2012 opgezet met als expliciete doelstelling het op orde brengen van

de overheidsfinanciën. In principe betrof dit een tijdelijke crisismaatregel, maar in de

Rijksbegroting staan deze inkomsten inmiddels structureel opgenomen. De verhuurderheffing

wordt alleen geheven bij huurwoningen met een huur onder de €710,68 bij verhuurders met

meer dan 25 huurwoningen. Dat is een sterke prikkel om de huren zo snel mogelijk boven deze

grens uit te laten stijgen. In 2017 bedraagt het tarief 0,569% van de WOZ-waarde, wat bij een

gemiddelde WOZ-waarde van € 140.000 neerkomt op een heffing van € 796 per huurder per jaar.

Om deze kosten te dekken zijn de huren de afgelopen jaren enorm verhoogd en zijn de

investeringen in nieuwbouw en renovaties flink teruggelopen.

Uit onderzoek van COELO is gebleken dat de verhuurderheffing leidt tot economische

verstoringen. De heffing heeft geleid tot hogere huren, minder nieuwbouw en meer verkoop van

sociale huurwoningen. COELO noemt de verhuurderheffing een onrechtvaardige belasting, omdat

deze leidt tot onbedoelde herverdeeleffecten.

De huurders in gemeente Urk voelen de gevolgen aan den lijve. Het aantal huurders met een

relatief hoge huur ten opzichte van hun inkomen (‘dure’ scheefwoners) en huurders met een

betaalrisico is hard gestegen. De wachtlijsten groeien en huurders blijven wonen in woningen die

eigenlijk niet meer passend zijn. De noodzaak om flink te kunnen investeren in voldoende en

betaalbare huurwoningen van een goede kwaliteit wordt alom gedeeld.



0



Wij denken dat de komende kabinetsformatie dé kans biedt om de verhuurderheffing af te
schaffen. In de zomer van 2016 hebben de landelijke koepels van huurders, verhuurders en
gemeenten (Woonbond, Aedes en VNG) al een indringend pleidooi daarvoor gehouden. Bij de
formatie van een nieuw kabinet verdient dat geluid steun vanuit onze gemeente.

Hoogachtend,

Christelijke Woonstichting Patrimonium

Huurdersvereniging De Buit ..

De heer C.Brouwer .. -‘

Voorzitter
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Gemeente Urk
De heer drs. T.B. Juk
Postbus 77
8320A8 URK

Kenmerk: 201700754

Den Haag, 11 mei 2017

Geachte heer Juk,

Dank voor de brief die ik van u mocht ontvangen.

In het kader van mijn werkzaamheden ontvang ik een grote hoeveelheid brieven, nota’s en
verzoeken.

Ik vertrouw erop dat u zult begrijpen dat het voor mij niet mogelijk is om daarop inhoudelijk te
reageren.

Hoogachtend,

Informateur, Postbus 20018, 2500 EA DEN HAAG
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Colleges financieel toezicht

Adres kantoor CuracaoAan
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Onderwerp

Colleges financieel toezicht

Geachte mevrouw Schippers

De Colleges financieel toezicht zien toe op de overheidsfinanciën van de Caribische
landen van het Koninkrijk (Curaçao, Sint Maarten en Aruba) en van het Caribisch deel
van Nederland (de openbare lichamen Bonaire, Sint Eustatius en Saba). De Colleges
bieden u hierbij een korte notitie aan over hoe ons werk effect sorteert en doen
suggesties voor de nabije toekomst. Zij geven u in overweging het gestelde daarin te
betrekken bij uw onderzoek naar de vorming van een kabinet.

Financieel toezicht in het Caribisch deel van het Koninkrijk

De praktijk

Het financiële toezicht door het Cft is voor Curaçao, Sint Maarten en BES sinds 10-10-
10 en voor Aruba sinds 1 augustus 2015 van toepassing. Het toezicht heeft geleid tot
gezondmaking van de overheidsfinanciën door versterkte begrotingsdiscipline en

verbeterd financieel beheer. Alle landen en openbare lichamen hielden zich in 2016 aan
de begrotingsnormen.

Het toezicht is succesvol dankzij heldere, wettelijk verankerde begrotingsnormen en de
combinatie van sancties (verbod op lenen bij tekort op exploitatiesaldo, aanwijzing door
RMR als ultimum remedium) èn — in het geval van Curaçao en Sint Maarten - incentives

(lenen via Nederland voor investeringen). Het financiële voordeel van lenen via
Nederland bedraagt jaarlijks 1,5°/o bbp bij een schuldquote van 42 resp. 33% bbp.



0



Kenmerk
Cft 201700061

Blad

2/3

Voor Aruba geldt een jaarlijks dalende norm voor het totale begrotingssaldo dat moet
leiden naar een overschot van O.5% bbp in 2018. Dan kan de schuldquote, thans 86%
bbp, geleidelijk dalen. Ook hier heeft de instelling van begrotingstoezicht een financieel
voordeel: de spread op de internationale kapitaalmarkten is sindsdien met l,5%
gedaald.

De openbare lichamen Bonaire, Sint Eustatius en Saba presenteren sluitende
begrotingen. Sint Eustatius compenseert eerdere tekorten door een overschot.

Toekomst van het toezicht

De relevante wetgeving (Rijkswet voor Curaçao en Sint Maarten en Landsverordening
voor Aruba) bepaalt dat het financiële toezicht tijdelijk is.

Voor Curaçao en Sint Maarten bepaalt de wet dat het toezicht eindigt als het land zich
drie achtereenvolgende jaren aan de norm heeft gehouden en het financieel beheer op
orde is. 1-let laatste is door het Cft geoperationaliseerd als bestendige tijdige vaststelling
van begroting en jaarrekening, met goedkeurende verklaring van de accountant.
Goedkeuring is op zijn vroegst haalbaar over het begrotingsjaar 2018 voor Curaçao en
2020 voor Sint Maarten.

Het Cft is van oordeel dat voortzetting van financieel toezicht in het belang van de
landen is. De institutionele checks and balances zijn nog onvoldoende geborgd om
begrotingsdiscipline en adequaat financieel beheer af te dwingen. Het financieel toezicht
is onontbeerlijk voor gezonde overheidsfinanciën maar ook als sparring partner voor de
regeringen bij de beleidskeuzes. De aanwezigheid van financieel toezicht is belangrijk
voor het oordeel van de internationale credit rating agencies en het IMF. Voorts is
aannemelijk dat Nederland voortzetting van financieel toezicht als voorwaarde zal
stellen voor lenen via Nederland.

Twee routes zijn denkbaar: de ene is voortzetting van het toezicht in zijn huidige
bewezen vorm. Daarnaast ziet het Cft op termijn een andere vorm van toezicht dat
Koninkrijksbreed wordt toegepast. Daarbij versterken de landen door instelling van
eigen onafhankelijke begrotingskamers de nationale checks and balances, terwijl
Koninkrijkstoezicht wordt ingesteld op functioneren van de begrotingskamers en
toepassing van de normen door de landen. Dat verzekert dat als landen adviezen van
nationale begrotingskamers naast zich neer leggen de Koninkrijkstoezichthouder
sancties kan opleggen, zoals — net als nu - stopzetting van lenen via Nederland.

Het financieel toezicht op Aruba eindigt als het land de normen tot en met 2018 naleeft.
Maar van duurzame overheidsfinanciën is dan nog geen sprake vanwege de te hoge
schuldquote. Het Cft is van oordeel dat duurzame verbetering van de overheidsfinanciën
slechts mogelijk is als vervallende schuld wordt geherfinancierd via Nederland. De
rentelasten leggen met l7% van de overheidsinkomsten een te groot beslag op de
begroting (vergelijk Curaçao, Sint Maarten en Nederland ongeveer 2%).
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Daardoor moet Aruba een primair overschot handhaven dat hoger is dan dat van
Griekenland. Herfinanciering kan gekoppeld worden aan voortzetting van het financiële
toezicht via bovengenoemd Koninkrijksmodel.

De noodzaak van flankerend beleid
De economieën van Aruba en Curaçao staan sinds de eeuwwisseling stil, het inkomen
per capita toont een dalende trend. De landen zijn sterk afhankelijk van het toerisme,
dat conjunctuurgevoelig is en dus recent in de lift zit. De afgedwongen
begrotingsdiscipline ontbeert flankerend beleid om de groeicapaciteit te herstellen en te
diversifiëren. Verbetering van onderwijs en ondernemingsklimaat is nodig. Nederland
ken daarbij faciliteren. Ook is Nederlandse steun wenselijk bij de modernisering van
sterk verouderde wetgeving, de oprichting van nationale investeringsinstellingen en de
versterking van de belastingdienst. Curaçao ken voorts profiteren van Chinese
belangstelling voor overname en modernisering van de raffinaderij. Het betreft een
miljardenproject waarvoor technische bijstand ut Nederland onontbeerlijk is. Aruba
tracht zijn economie te verbreden door vergroening èn heropening van de
olieraffinaderij.

Sint Maarten toont meer groeikracht, met dynamische overheidsbedrijven. Maar de
institutionele capaciteit van de administratie blijft sterk achter en de belastingdienst
functioneert niet goed. Ook hier is technische bijstand vanuit Nederland dringend
gewenst.

Caribisch Nederland (BES)
De openbare lichamen hebben moeite rond te komen omdat de Vrije uitkering
onvoldoende is om de overheidstaken naar behoren te vervullen en noodzakelijk
onderhoud te plegen. Onderzoek door Ideeversa wijst op de noodzaak de Vrije uitkering
te Verhogen met 15 è 2O%. Daarnaast zou de systematiek van indexatie van de Vrije
uitkering rekening moeten houden met de lokale cao.

Wij wensen u succes bij uw onderzoek naar de vorming van een kabinet.

Hoogachtend,

De Voorzitter van de Colleges financieel toezicht

prof. dr. A.F.P. Bakker

Dez. brief is n afschrift gestuurd een:

Du îlniste ver Bnnerlurdse Za<s, cc KonrkrjkeIates
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Colleges Financieel Toezicht
Prof. dr. A.F.P. Bakker
De Rouvilleweg 39
WILLEMSTAD, CURAÇAO

Kenmerk: 201700756

Den Haag, 11 mei 2017

Geachte heer Bakker,

Dank voor de brief die ik van u mocht ontvangen.

In het kader van mijn werkzaamheden ontvang ik een grote hoeveelheid brieven, nota’s en

verzoeken.

Ik vertrouw erop dat u zult begrijpen dat het voor mij niet mogelijk is om daarop inhoudelijk te

reageren.

Informoteur, Postbus 20018, 2500 EA DEN HAAG
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